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Óm Šrí Paramátmane Namaha 

 

Mezilidské vztahy hrají v lidském životě významnou roli. Někteří myslitelé a svatí 
dokonce prohlašovali, že člověk, který si kompletně vyřešil téma vztahů s druhými 
lidmi, je osvícený.    

Dnes bych rád něco pověděl o vztahu mezi manželi. Vztahové otázky nabývají 
různých poloh podle toho, o jaký typ vztahu se jedná. Jedním z velmi důležitých 
vztahů je právě vztah mezi manželi. 

 Obecně lze říci, že zároveň se vstupem do manželství začínají i hádky. Většinou je 
třenic více než harmonie, samozřejmě existují i výjimky. Rozdílnosti a spory jsou 
nevyhnutelné. Jen velmi málo lidí však ví, že v rozepřích se skrývá něco velmi 
hlubokého. Spory mezi manželi nabízejí možnost se vyvíjet. Pokud partneři hádky 
neustojí a rozejdou se, promarnili příležitost postoupit ve vývoji. Když se nerozejdou 
a i přes různé třenice spolu zůstávají, přijde čas, kdy oba duchovně postoupí.  

Proč se vlastně manželé hádají? Protože se liší v tom, čemu dávají přednost a co 
jim vadí, ale především od sebe oba dva příliš očekávají. Jakmile se do vztahu dostává 
prvek očekávání od partnera, musí zákonitě dojít k hádce. Ona něco očekává od něho 
a on zase od ní. Očekávání se však nikdy nemohou zcela vyplnit. Tendence něco od 
druhého očekávat souvisí s egem. Skutečným problémem lidského života je ego.  

Unesou-li oba hádky a jsou-li rozhodnuti se nerozejít, ať se děje, co se děje, 
rozvine se v nich hlubší pochopení života. Nečistoty na úrovni jemnohmotného těla 
postupně zeslábnou, až se nakonec zcela vytratí. Nastupuje harmonie. Jen velmi málo 
lidí chápe význam tohoto důležitého procesu.  

Nízká schopnost tolerance je jednou z příčin, proč je na Západě tolik rozvodů. 
Problémy se vyskytují všude na světě, ale mohou na Východě a na Západě nabývat 
různých podob. Problémy manželství na Východě i na Západě se kompletně vyřeší až 
v duchovní seberealizaci. K řešení dochází vždy na individuální rovině. Společnost 
nemůže být osvícena jako celek, osvícení dosahují jen její jednotliví členové, ať už 
žijí na Východě nebo na Západě.  

Na Západě se klade přehnaně důraz na osobní svobodu, a tak se může jen stěží 
rozvíjet schopnost obětavosti a kompromisu i ochota více dávat než od druhého 
očekávat. Tendence realizovat svá vlastní přání a záliby je tak silná, že rozchod 
způsobí často  jen konflikty kvůli drobnostem. 

Na Západě lidem často schází tolerance. Přitom je třeba si uvědomit, že tolerance 
je jednou z nejcennějších kvalit.  
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Lidé se budou mezi sebou vždycky v mnoha směrech odlišovat, ale je důležité 
rozdíly v názorech, zálibách či v životním stylu nejenom uznat, ale i přijmout s úctou 
a láskou. Je třeba zvyšovat svoji přizpůsobivost.  

Jednou jsem mluvil na satsangu o tom, že hledající se na duchovní cestě vůbec 
nezabývá svými právy, ale dbá pouze o povinnosti. Občas je zapotřebí některé věci, 
které mi vyvstanou vám sdělit, podrobněji vysvětlit. Zvláště lidem ze Západu se to 
může zdát podivné: „Co by to bylo za život, kdybychom neměli žádná práva? 
Povinnosti a práva přece patří dohromady.“ Když mluvím o duchovním způsobu 
života, mám tím na mysli snahu dosáhnout konečné Pravdy. K tomu je zapotřebí 
v mysli upozadit tendenci obhajovat svá práva a posílit zaměření na povinnosti.  

Co znamená dát stranou svá práva? Znamená to dát stranou své ego. Snažit se více 
plnit své povinnosti znamená chtít více sloužit než něco od druhých dostávat, 
a posilovat tak v sobě ušlechtilé vlastnosti. Tímto způsobem se rozvíjí opravdový 
duchovní život. 

Potom se můžeme přiblížit výšinám, ke kterým vzhlížíme a před nimiž se klaníme. 
Například k Ježíši Kristovi, který v životě od druhých nikdy nic nechtěl, ale jen dával 
a dával. Nakonec ho ti, které obdarovával, ukřižovali. Možná se na kříži v určitém 
momentu s pochybami obrátil k Bohu, ale potom ihned řekl: „Děj se vůle Tvá.“ Nebyl 
v tom ani náznak postěžování si. Proto se před ním klaní celý svět. Ukázal nám cestu, 
kam vývoj směřuje. Všechny velké osobnosti všech náboženství ukazovaly stejnou 
cestu.    

Manželé mají velikou šanci postoupit ve vývoji. Zůstaňte spolu a nerozcházejte se. 
I kdyby se měl váš život stát peklem, vydržte to a jednou se vše promění v ráj. Pokud 
si sníte o ráji s jinou ženou či mužem, řítíte se do pekla. Dostanete se ještě do většího 
pekla, než aktuálně jste. Zapamatujte si, co vám říkám. Vaše rozhodnutí pustit se do 
jiného vztahu je jen záměnou jednoho pekla za jiné.  

Ve vztahu mohou nastat některé velmi palčivé problémy. Například když je jeden 
z partnerů oddanější a více se druhému dává, zatímco jeho protějšek má sklon 
flirtovat. Věrný partner se dostává do nesnází. V srdci to začne pálit, když se dozvídá, 
že si jeho partner či partnerka  někde něco začíná. Hledajícího opouští klid, protože 
stále myslí na to, že on či ona se zhlédli v někom jiném. 

Těm, kteří se chtějí místo do pekla vydat do nebe, nabízím nesnadná doporučení. 
Těm, co mají zamluvená místa do pekla, pomoci nemohu. Jedna z metod, jak se 
vyhnout problémům, je začít si vzájemně říkat pravdu. Je to osvědčená metoda. 
Řekněte: „Podívej, moje mysl má tendenci hledat něco mimo náš vztah.“ Nikomu se 
do toho určitě nebude chtít a někdo z vás může být i rozhodně proti: „Vy nás 
nabádáte, abychom odhalovali svá tajemství?“ Ano, otevřete své tajné schránky. Tím 
se vaše peklo promění v nebe, protože pravda vede do nebe. Začněte spolu mluvit 
pravdivě.  

To je jedna z metod, pokud jste jí schopni. Vím, že vyžaduje dostatek sebeanalýzy 
a odvahy. Těm, kteří se rozhodnou vydat se touto cestou, pošlu i na dálku energii. 
Nevadí, že s nimi nebudu fyzicky přítomen, pocítí, že jsem jim blízko.  

V lidském životě hraje důležitou roli také pocit bezpečí. Často se cítíme nejistí 
a hledáme jistotu všude kolem sebe, například v různých lidech. Je to jen nevědomost, 
protože bezpečí nemůžeme získat vně sebe. Jistotu nám může dát jedině Bůh. Myslete 
na Boha, kdykoli se cítíte nejistí.  
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Ještě další věc bych k otázce manželství rád zmínil. V celé historii lidstva nikdy 
neexistoval, neexistuje a nikdy ani existovat nebude ideální manžel ani ideální 
manželka. Proč? Protože manželské vztahy patří do sféry světa a všechny světské 
vztahy jsou relativní. Nemohou být dokonalé a naprosto harmonické. Zcela dokonalý 
je jen absolutní vztah s Bohem. 

Pokud se v historii vyskytly naprosto harmonické manželské vztahy, nebyly 
založeny na světských přitažlivostech. Jako příklad si můžeme vzít manželství 
Ramakrišny a jeho ženy. Vztah mezi Pánem Krišnou a jeho ženou přesahuje lidské 
chápání. Lze mu porozumět až po duchovní seberealizaci. Podobně nemůže nikdo 
neosvícený pochopit povahu vztahu mezi Sítou a Rámou, vtělením Boha. Před 
takovým vztahem se skláníme a přestáváme mluvit, protože jde o záležitosti na úrovni 
Boha.                  

Konečný cíl vztahu mezi mužem a ženou je duchovní povahy a vztah by proto 
neměl být chápán jako pouhý prostředek k uspokojení sexuálních pudů. V každém 
případě bychom měli plnit své povinnosti, aniž bychom něco od druhé strany 
očekávali.  

Snažte se, prosím, ochraňovat manželství, jak nejlépe můžete. 
 

 

 
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 


